
V Chanovicích 17. února 2012.

Za MAS Pošumaví, za 99 měst a obcí z okresů Domažlice, Klatovy, Plzeň jih.

Věc: Odmítnutí materiálu „Koncepční záměr reformy systému financování      
         regionálního školství“ 

Vážení představitelé Vlády ČR, Parlamentu ČR a Senátu ČR, přejeme Vám dobrý den.

    „Koncepční záměr reformy systému financování regionálního školství“ předložený 
v návrhu Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy ČR považujeme za naprosto 
nepřijatelný a jako likvidační pro život celé řady venkovských regionů. Vycházíme 
z principu, že pro venkovskou obec je důležité udržet v našich vesničkách denní život. 
Začne-li dítě od útlého věku jezdit z vesnice pryč za vzděláním, společenským a kulturním 
vyžitím, či za sportem, tak těžko bude chtít na venkově žít v dospělém věku. Důležitá je i 
bezpečnost dětí, když prostředí našich škol a jejich dostupnost je určitě přínosem pro děti 
a rodiče. Neopominutelné jsou společenské a finanční dopady na naše obce.
     „Koncepční materiál“ sleduje jen ekonomické faktory. Vůbec nevnímá velice rozdílné 
potřeby venkova a oproti městům. Již daňové přerozdělování neúměrně zvýhodňuje vetší 
sídla. Navrhovaný způsob financování školství vytváří tlak na venkovské obce a požaduje 
nemožné výdaje z již tak diskriminačních rozpočtů. Již nyní mnohé vytrvalé obce bojují 
o zachování svých základních škol a stojí je to pravidelně velký díl obecních rozpočtů   
Navrhovaný systém „na optimálně naplněnou třídu“  je pro venkovské obce a jejich občany 
dalším z kroků, jak se jim oddalují základní služby a denní potřeby. Z venkova mizí pošty, 
obchody, ordinace lékařů, pohostinství, jsou rušeny regionální pracoviště katastrálních úřadů, 
dodavatelů elektřiny, plynu, telekomunikačních služ a jiné. Vše pod heslem musíme šetřit a ty 
občane vesnice si na své náklady cestuj desítky či stovky kilometrů. 
Škola je jedním z prvních požadavků při rozhodování kde bude žít rodina. A mladé rodiny 
chceme na venkově udržet. Škola není je ekonomický subjekt, přináší do místa především 
vzdělání našim dětem, kulturní a společenský život místa, pracovní uplatnění, společné 
aktivity občanů všech věkových kategorií, chuť a zájem v určitém místě žít. 

Hovoří se o jakési finanční krizi. Ale lidé na venkově v minulosti žili v mnohem těžších 
životních a pracovních podmínkách. A školy zde fungovaly po staletí. Není uvažovaný 
„Koncepční záměr“ horší krizí?? Krizí základního spolužití, pochopení a tolerance v jedné 
zemi, v České republice.

„Koncepčním záměrem“ je ohrožen život na venkově a vyvolá další vlnu vyklidňování 
vesnic. Uvedení „Koncepčního záměru“ do praxe by znamenalo velice negativní dopad 
pro děti, jejich rodiče, občany a obce na celém českém venkovu.
Základní venkovské školy pracují spolehlivě, kvalitně a operativně. 
Naše veřejnost celou situaci chápe jako možné zásadní zhoršení poskytování základních 
služeb státu a oddálení od občanů, zvláště občanů venkova. 

Za obce a města z území MAS Pošumaví předkládaný materiál „Koncepční záměr 
reformy systému financování regionálního školství“ odmítáme. Připojujeme se 
k Velhartické výzvě, vytvořené obcí a základní školou na území naší MAS.

Za MAS Pošumaví:
PaedDr. Václav Petrus, starosta Města Švihov – předseda MAS
Bc. Petr Mottl, starosta Města Sušice 
Jiří Jukl, starosta Města Hartmanice 
Petr Klásek, starosta Obce Chanovice


